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Buzková ušetří 150 miliónů pro vysoké školy také
propouštěním
Částku 150 miliónů korun, kterou vysokým školám ukrojil rozpočtový výbor, chce ministryně školství Petra Buzková
vrátit "ze svého". Ve Sněmovně při včerejším jednání o státním rozpočtu poslance požádala, aby jí schválili přesun
peněz z jiného šuplíku ministerského rozpočtu. Ušetří i tak, že se začne propouštět v organizacích úřadu. "Budu
respektovat, že koaliční poslanci měli jistě vážné, byť mně nepochopitelné důvody pro své jednání, které zřejmě váží
více než projednané a přijaté priority vládní koalice či vládních stran," komentovala Buzková návrh výboru přesunout
150 miliónů na Akademii věd a základní školství. "Nechtěla jsem gradovat už tak dost vyostřenou situaci kolem
schvalování státního rozpočtu. Proto jsem dala návrh, aby se 150 miliónů vysokým školám vrátilo, ale z kapitoly
ministerstva," řekla Právu Buzková. Její úřad tak podle ní zkrátí výdaje na opravy výchovných ústavů, na rozvojové
programy v základním a středním školství. Také sníží počty zaměstnanců ve svých přímo řízených organizacích, což
jsou například výzkumné ústavy či pedagogická centra. O propouštění těchto zaměstnanců se ale v úřadu uvažovalo
již v srpnu, a to v souvislosti s úspornými opatřeními, které schválila vláda. V jejich rámci by se měl do roku 2006
snížit počet státních zaměstnanců o 34 tisíc a ze školství by mělo odejít 14 325 lidí, včetně 9500 učitelů.
ODS: pro VŠ dvě miliardy
Zatímco koalice se přetahuje o 150 miliónů, ODS proklamuje, že chce pro vysoké školy dvě miliardy navíc. "Navrhl
jsem navýšit rozpočet vysokých škol o další 2 miliardy korun (vláda na příští rok slíbila přidat 1,7 miliardy korun). Tyto
školy jsou velmi podfinancované a 5,2 miliardy, které žádaly na příští rok, nedostaly," říká Bartoš. Zmíněnou částku
chce přitom vzít z podpory zaměstnanosti resortu práce a sociálních věcí. "Nejlepší aktivní politika zaměstnanosti
je investice do vzdělání. Pokud vláda myslí vážně, že jsou vysoké školství a vzdělání její prioritou, měli by můj
návrh podpořit," řekl Právu Bartoš s poznámkou, že "ministr, který slibuje, že dá vysokým školám peníze, a nesplní
to, měl by ze svého postu odejít". "Prohlášení pana Bartoše beru jako folklór ODS, která se po svém kongresu
rozhodla, že bude vtipná. Byla bych moc ráda, kdyby v rozpočtu vysokých škol byly dvě miliardy navíc. Nedokážu
si ale představit, že by tato částka byla vzata z rozpočtu ministerstva práce a sociálních věcí a kvůli tomu by pak
nebyly vypláceny třeba sociální dávky," komentovala Bartošův návrh Buzková. Krátit investice vysokým školám navrhl
místopředseda rozpočtového výboru Michal Kraus s předsedou výboru a šéfem KDU-ČSL Miroslavem Kalouskem s
tím, že ministerstvo tyto prostředky školám rozepisuje nerovnoměrně a na konci roku tak zůstávají nevyčerpány.
"Bordel" v hospodaření?
Kritiku od Buzkové Kraus včera pro Právo komentoval: "Ministryně se snaží hájit svou kůži a chce uhrát věc, kterou
uhrát nelze. Čísla se nedají obelhat rétorickými projevy. Dnes navrhla, že je připravena přesunout onu částku
ze svých neinvestičních prostředků tak, aby vysoké školy nebyly kráceny. Čili nám dala za pravdu." Kalousek
prohlásil, že vysoké školy jsou prioritou koalice jako celé vzdělání. "Ale pod tato hesla se nesmí schovávat bordel
v hospodaření a neefektivita vynakládání prostředků. Stačí se podívat do investičních programů ministerstva za
rok 2003, v kolika případech byla porušena rozpočtová pravidla a resort si tak v zásadě dělat legraci z daňových
poplatníků, protože to jsou jejich peníze." Ministryně ale označila kritiku poslanců za ryze účelovou: "Potřebovali najít
důvod, proč prostředky berou."


